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آسیب شناسی حلقه مفقوده استعفای گل محمدی
طاهر جمشیدزاده

سوال هایی که در دانش روانشناسی مطرح می شود با همه جوانب زندگی آدمی 
ســر و کار دارد؛ مثلًا می پرسیم شیوه فرزندپروری والدین شما چه اثری در شیوه 
فرزندپروری خود شــما دارد؟ یا بهترین نحوه عملکرد مدیرعامل یک تیم ورزشی 
مثل پرسپولیس با کادر فنی و سرمربی تیم چگونه باید باشد آیا مدیرعامل می تواند 
حداقل انتظارات مورد نظر کادر فنی را برای قهرمانی برآورده ســازد؟ آیا استعفای 
سرمربی سرخ پوشان ناشی از عملکرد ضعیف و پاک کردن صورت مسأله بوسیله 

مدیرعامل پرسپولیس بوده است؟!
فشــار روحی روانی ناشی از استعفای ســرمربی سرخپوشان در تعطیلات نیم 
فصل چه تاثیری بر دســتگاه ایمنی و اعصــاب و روان بازیکنان و ایجاد بحران در 

پرسپولیس دارد؟
آیا با آوردن ســرمربی جدید و حل نشدن مصائب و مشکلات موجود و چالش 
تازه عدم انطباق و هماهنگی بازیکنان با کادرفنی تازه در تیم پرسپولیس می توان 

بر مشکلات موجود فائق آمد؟!
 روانشناســان ورزشی با کمک آنالیزور و پزشــک تیم ها و آزمایشات بافتی و 
فیزیولوژیستی بازیکنان سعی می کنند به این پرسش ها و پرسش های بسیاری از 
این گونه پاســخ دهند؛ برای همین قضیه است که وجود یک روانشناس ورزشی 
مجرب و کارکشته در کنار تیم هایی نظیر پرسپولیس، استقلال، سپاهان، تراکتور، 
ملوان و... لازم اســت. قوانین مربوط به کیفیت بازی بازیکنان،مســئولیت پذیری 
بازیکنان در میدان مســابقه، حرف شــنوی از کادرفنی و انجام کارها و سلســله 
تمرینات تخصصی خواسته شــده از هر بازیکن، رفتار بازیکنان، عدم پرخاشگری 
بازیکنان، اخــلاق و ادب بازیکنان همه از نظریه ها و پژوهش های روانشــناختی 
اثر می پذیرند؛ برای مثال قوانین مربوط به خشــونت غیرعمد همراه هیجان طی 
۴۵ ســال اخیر در میادین فوتبال دســتخوش تغییرات چشمگیری شده اند؛ زیرا 
پژوهش ها نشان داده که بســیاری از اعمال هیجانی توأم با خشونت غیرعمد که 
در گذشــته در میادین فوتبال انحراف حســاب می آمدند اینک اعمالی به هنجار 
به شــمار می آیند به این معنا که بســیاری از بازیکنان به آنها دســت می زنند و 
فدراسیون فوتبال جهان)FiFA(  هم در این راستا دستورالعمل ها و قوانین تازه ای 
با آوردن »VAR« کمک داور ویدیویی از چند سال پیش برای به حداقل رساندن 
ضریب اشتباهات داوران و عدم اشتباهات و خطاهای فاحش بازیکنان تعبیه و چاره 
اندیشی کرده است که با اینکه این تکنولوژی تازه نقاط قوت و ضعف هایی دارد ولی 
در بهبود و عملکرد بازیکنان و کیفیت مسابقات و بهتر شدن آن ها اگرچه ممکن 
اســت به مذاق و ذائقه خیلی از مربیان، بازیکنان، باشــگاه ها و کشورها سازگار و 

خوشایند نباشد تأثیر بسزایی داشته است.
گذراندن یک درس مقدماتی در روانشناسی و یا یک کلاس کارگاهی و آموزشی 
در تیم های لیگ برتر فوتبال ایران هم به بازیکنان کمک می کند که بفهمند چرا 
کادر فنی و مربیان به شیوه و تاکتیک های معینی می اندیشند و عمل می کنند و 
هم در بازیکنان دانش و بصیرتی نســبت به نگرش ها و واکنش های خودشان در 
زمین فوتبال ایجاد  می کند و این خطای شــناختی را که مگر مریض هستیم که 

روانشناس بالای سر تیم باشد به حداقل ممکن و صفر  می رساند.
علاوه بر این ها چنین درســی یا کلاس کارگاهی و آموزشی بازیکنان را آماده 
می ســازد تا ادعاهایی را که به نام روانشناســی عنوان می شود ارزیابی کنند و در 

میدان مسابقه نتیجه عملی آن را مشاهده کنند.
رویکرد رفتاری یحیی گل محمدی به فرایندهای ذهنی او هیچ ارتباطی ندارد 
و حتــی رفتارگرایان معاصر هم کاری به فرایندهای ذهنی میانجی بین محرک و 
پاسخ)S-S(  ندارند؛ شناخت رفتار مدیرعامل پرسپولیس با فرایندهای ذهنی مانند 
ادراک، یادآوری، استدلال، تصمیم گیری و حل مسأله سر کار دارد؛که در مورد آخر 
یعنی حل مسأله متأسفانه مدیر عامل سرخ پوشان در نیم فصل با سرپوش گذاشتن 
بر روی صورت اصلی مســأله نتوانست حداقل انتظارات کادرفنی در زمینه جذب 
یک مهاجم تخصصی ششدانگ را برآورده سازد. تکانه و چالش خداحافظی یحیی 
گل محمدی با تیم پرسپولیس دارای قدرت اثرگذار فراگیری است که تبعات منفی 
اثرگذار آن تا مدت ها به بازیکنان منتقل می شــود و بــار روانی مضاعفی را ایجاد 
می کند و شیرازه تیم بزرگ پرسپولیس را با بحران اساسی مواجه خواهد کرد که با 
آمدن آلترناتیو و جایگزین دیگر مشکل صعب سرخپوشان مرتفع نخواهد شد و باید 

با برآوردن انتظارات نسبی کادرفنی فعلی آن را حل و فصل کرد.
وقتی ســخن از روانشناسی ورزشی به میان می آوریم در واقع با چگونگی تفکر 
و احساس مردم درباره جهان اجتماعی فوتبالیست های مورد علاقه خویش یعنی 
شــناخت های هیجانی و عواطف ورزشی آنها ســر و کار داریم؛در فوتبال در واقع 
اصطلاح نفوذ ورزشی به معنای تلاش مستقیم و عمدی برای تغییر دادن باورها و 
نگرش هایی است که افراد جامعه؛ چهره های شاخص فوتبالی مورد وثوق و علاقه 
خــود را چگونه انتخاب کننــد. در برابر این قبیل نفوذ های ورزشــی و اجتماعی 
آدم به شــیوه های متفاوتی پاســخ می دهد در برخی موارد که روانشناسان آن را 
متابعت می نامند از درخواست های نفوذکنندگان پیروی می کنیم؛ اما الزاماً باورها 
و نگرش های خود را تغییر نمی دهیم. مثلًا کودک ممکن اســت اســفناج بخورد 
ولــی همچنان از آن بــدش بیاید، در موارد دیگر قانع می شــویم که نفوذ کننده 
درســت می گوید و باورها و نگرش های خــود را نیز تغییر می دهیم؛ به این عمل 
درونی سازی گفته  می شود و در بعضی موارد نیز در برابر نفوذ مقاومت می کنیم و 
احتمالاً حتی طغیان علنی نشان می دهیم؛ اما بسیاری از صورت های نفوذ ورزشی 
و هیجانی غیر مستقیم و غیر عمدی است مثلًا صرف بودن با دیگران می تواند به 
شیوه های گوناگونی مارا تحت تاثیر قرار دهد و تا وقتی تنها هستیم همچنان تحت 
نفوذ هنجارهای ورزشــی و هیجانی قرار داریم یعنی تحت نفوذ قواعد و انتظارات 
ناآشــکاری که به ما از سوی باشــگاه تیم مورد علاقه غالب و دیکته می کنند که 
چگونه باید فکر کنیم و چگونه باید رفتار کنیم و به تیم در نظرسنجی رأی بدهیم.

دامنه این قواعد ناآشکار از مطالب پیش پا افتاده و سطحی تا قواعد عمیق و جدی 
گســترده است. مثلًا هنجارهای ورزشــی و هیجانی می گویند چگونه با بازیکنان 
مراوده و گفت وگو کرده و در صورت ترغیب و قانع سازی به بازیکن سال مورد نظر 
باشگاه در نظرسنجی رأی بدهیم؛ در آسانسور رو به در بأیستیم و می گویند تا چه 
حد چشم دوختن به کسی گستاخی به شمار نمی آید، هنجارها در موارد جدی تر 
می توانند نژادپرستی، برتری طلبی یا مردم هراسی را در جامعه ایجاد و حفظ کنند.
متابعت از دستور یا تقاضا، اغلب بستگی به تبعیت ناخودآگاه از هنجارهای ورزشی 
و هیجانی ما دارد. تعامل ورزشــی هیجانی و نفوذ ورزشی و هیجانی محور زندگی 
ورزشی هیجانی آدمی است؛همکاری، نوع دوستی، عشق و رأی دادن به بازیکنان 
در نظرســنجی های مختلف همگی شامل تعامل و نفوذ ورزشی-هیجانی هستند 
اما مسائل ورزشی هیجانی عملی از نظریه تاریخی؛ روانشناسان ورزشی اجتماعی 
را بر آن داشــته تا بیشــتر توجه خود را روی اثرات منفی نفوذ ورزشی اجتماعی 
متمرکــز کنند. برخی از یافته های آنها ناراحت کننده و حتی مأیوس کننده اند؛ اما 
درســت همان گونه که بررسی آسیب شناســی روانی منجر به روش های درمانی 
مؤثری شــده است.بررسی تعامل های ورزشی اجتماعی مسأله زا »استعفای غافل 
گیرانه ســرمربی پرســپولیس پس از بازی هفته پایانی نیم فصل با مس کرمان و 
تساوی با این تیم« نیز منجر به پیدایش شیوه های مؤثرتری برای برآمدن از پس 
آن ها گردیده و حتی با راهکارهای مناســب و ایجاد چند قطبی در جامعه ورزشی 
می توان شیوه رأی دادن به بازیکنان و مشارکت آرا را در نظرسنجی ها بالا برد.مردم 
اغلب در جمع رفتاری متفاوت با رفتار در تنهایی دارند؛برخی تحلیلگران معتقدند 
که مردم در موقعیت هایی نظیر انتخابات و حتی انتخاب چهره های ســال ورزشی 
فردیت زدایی می شوند یعنی احساس می کنند باید هویت مستقل و شخصی خود 
را دخالت داده و به صورتی مستقل در گروه حل شوند و رأی مورد نظر خود را به 
فلان بازیکن بدهند. آدمی در گروه ممکن است خود را در برخی زمینه ها در اقلیت 
ببیند. این یکی از واقعیت های زندگی اســت که بیشتر انسان ها با آن خو کرده اند 
اگر به این نتیجه برســیم که اکثریت منبع اطلاعات معتبرتری اســت تا تجربه 
شــخصی ما ممکن است نظر خود را تغییر داده و با عقیده اکثریت همسو شده و 
به بازیکن مورد نظر آنها در نظرسنجی رأی دهیم؛ اما خود را در موقعیتی مجسم 
کنید که در آن اطمینان دارید که نظر خودتان درست است و گروه اشتباه می کند 
آیا در چنین وضعیتی تســلیم فشار ورزشی اجتماعی شده و با آن اوضاع و احوال 
همسویی می کنید؟ این همان نوع همسویی است که روانشناسان ورزشی اجتماعی 
به بررســی درباره آن پرداخته اند. در علم شیمی طبق اصل لوشاتلیه که اکنون در 
علم اقتصاد و ورزش کاربرد فراوانی یافته اســت در شیمی دبیرستان می خواندیم 
وقتی فشــاری از بیرون بر یک معادله در حال تعادل وارد آید آن معادله در جهت 
عکس در جهت جبران واکنش جابجا خواهد شد. »شبیه فشارهایی که به کادرفنی 
سرخپوشان با تحمیل مهاجمی نظیر نبیل باهویی در دقیقه۹۰ قبل از بسته شدن 
لیست تیم پرســپولیس و ارسال آن به AFC  از سوی مدیرعامل باشگاه صورت 
گرفت.« در مواردی که گروه »کادرفنی و مدیرعامل« متفق الرأی نباشند فشار در 
جهت همسوســازی به مراتب ضعیف تر می شود حتی اگر فقط یکی یا چند تن از 
همدستان آنها در تیم متبوع شما با رأی گروه یا جمع مخالفت کند ممکن است 
میزان همســویی از درصد تصاعدی خوب به شیب سینوسی تنزل و کاهش پیدا 
کند و این سلسله مراتب به شکســت استراتژی تیمی تیم مورد حمایت شما در 

انتهای فصل با عدم قهرمانی تیم مورد علاقه شما منجر گردد.

یادداشت

جــواد نکونام درباره اهــداف نقل و انتقالات 
آبی پوشــان در تعطیــلات نیم فصل گفت: 
استقلال تیم بزرگی است و تیم بزرگ بازیکن 
بــزرگ می خواهــد. اســتقلال در تاریخش 
افتخارات زیادی دارد. دو بار عنوان قهرمانی 
آســیا را به دســت آورده، چرا نباید بازیکن 
بزرگ داشته باشــد؟ ببینید در گذشته چه 
بازیکنانی در استقلال بازی کرده اند؟ خیلی از 
فوتبالیست ها از جمله خود من دوست داشتم 
برای این باشــگاه بازی کنم. باید حالا هم به 
همین شکل باشد. الان ما بازیکنان خوبی در 
اختیار داریم ولی این تیم نیاز به تقویت دارد.
وی ادامــه داد: بازیکنانم نیم فصل اول خیلی 
اذیت شــدند و این به خاطر فشار زیاد بود. 
خیلی از بازیکنــان می گفتند فرق ما با رقبا 
چیســت؟ وقتی آنها هزینه کرده و می کنند 
پــس چــرا اســتقلال نمی توانــد؟ من هم 
پاســخی نداشتم. لیست تیم ها را نگاه کنید. 
واهمه ای برای جذب لژیونرها ندارند. ببینید 
تیم هایی مثل پرسپولیس، سپاهان و تراکتور 
چند لژیونر جذب کردند! اســتقلال هم باید 

همینطور باشد.
ســرمربی اســتقلال تهران همچنین گفت: 
نقطه نظر باشــگاه هم همین است که باید 
بازیکن بــزرگ بیاید. ما اگــر می خواهیم از 

رقابت عقب نمانیم باید مثل آنها عمل کنیم. 
یادم هست وقتی در استقلال بازی می کردم، 
سه کاپیتان اول تیم ملی در استقلال حضور 
داشتند. از لیستی که به باشگاه داده ام دو، سه 
لژیونر را می خواهم چون به آنها نیاز داریم. در 
واقع استقلال به آنها نیاز دارد. شما گواردیولا 
و سیتی هم باشید بدون بازیکن نمی توانید به 
جایی برسید. خود گواردیولا بارها گفته اگر 
به موفقیتی رسیده به خاطر بازیکنانش بوده 

است. این یک واقعیت است.
ســرمربی تیم قهرمان نیم فصل لیگ افزود: 
رقبای ما دقیقا همین تفکــر را دارند. دیگر 
نمی توانیم تماشاگر نقل و انتقالات تیم های 
دیگر باشیم و نقش پســر خوب و قانونمدار 
این فوتبال را بازی کنیم. تابســتان گذشته 
هم گفتم که خوب نیست استقلال از پشت 
ویترین مغازه تماشاگر خرید بازیکن توسط 
ســایر تیم ها باشــد. باید دو برابر تابستان و 
نیم فصل گذشته تلاش و خودمان را تقویت 
کنیم. نکونام با اشــاره به فعالیت آبی پوشان 
در بازار نقل و انتقالات تابســتانی گفت: حالا 
که تابستان نتوانستیم یار بگیریم، نیم فصل 
زمان خوبی برای تقویت اســتقلال اســت. 
با مدیریت باشــگاه هم در این باره صحبت 
اولیه را داشــتیم. باید زودتر مذاکرات شروع 

شــود تا نفرات مورد نیاز جذب شوند. خرید 
لژیونر نباید تخیلی و رؤیایی تلقی شود چون 
می دانم بسیاری از لژیونرها علاقه قلبی دارند 
به استقلال بیایند. این هُنر مدیران است که 
چگونــه آنها را برای تقویــت تیم و موفقیت 
اســتقلال جذب کنیم. وی به اشاره به اینکه 
لیست مازاد ندارد، اظهار کرد: لیست مازاد؟ 
مگر بازیکنی جذب کرده ایم که لیست مازاد 
داشته باشیم؟ فعلا لیستم را داده ام و باشگاه 
باید وارد مذاکره شود. هر بازیکنی که جذب 
شود، مجبوریم یک بازیکن را از لیست خارج 
کنیــم. یعنی فعلا کار را به این شــکل جلو 
می بریم تا ببینیم در آینده چه می شود. فعلا 
لیست اول کادر فنی را در اختیار باشگاه قرار 
داده ایم و لیســت دومی را هم آماده کرده ایم 
که اگر به هر دلیل از لیست اول نشد بازیکن 
بگیریم، پلن B داشــته باشیم. سرمربی تیم 
قهرمــان نیم فصل افــزود: در نیم فصل اول 
جنگندگی بچه ها و حمایت هواداران جواب 
داد و توانســتیم ۳۲ امتیاز را کسب کنیم اما 
این یک هشــدار جدی است که در نیم فصل 
دوم جلوی هر امتیاز اژدها خوابیده اســت و 
کار ۱۰ برابر سخت تر می شود. اگر بخواهیم 
ســاده لوحی به خرج دهیم یا اهمال کنیم و 
دلخوش به نتایج نیم فصل اول باشــیم ضربه 

می خوریــم. وی واکنش برخــی رقیبان را 
»مظلوم نمایی« خواند و گفت: »کسر امتیاز... 
به هر حال این اتفاق افتاد. درباره اش صحبت 
کردم. ما تابســتان در مهم ترین زمان نقل و 
انتقالات نتوانستیم بازیکن بگیریم. من همان 
زمان هــم گفتم حاضرم بازیکــن بگیریم و 
امتیازمان کم شود چون می دانستم امتیازها 
برمی گردد و نهایتا تیم ها را جریمه می کنند. 
ببخشید باشــگاهی که ۶۰۰ - ۵۰۰ میلیارد 
هزینه کــرده، ۲۰ میلیارد جریمه که برایش 
پولی نیست. این کلاهی بود که سر استقلال 
رفــت ولی الان می بینــم مظلوم نمایی هایی 
می شود. از طرفی خوشحالند امتیازها برگشته 
و از طرفی هم دست به مظلوم نمایی می زنند. 
استقلال، هواداران، من و تیمم بیشترین ضرر 
را کردیــم. امیدوارم برای نیم فصل دوم دیگر 
این کلاه ســرمان نرود چون خبر داریم رقبا 
چه نقشه ای برای ادامه مسابقات کشیده اند. از 
چند هفته قبل مذاکراتی با یکسری بازیکنان 
شــروع کرده اند. حتی تیم هایی که پرمهره 
هستند می خواهند بازیکنان جدیدی بگیرند.

نکونام ادامه داد: شــما دیدید وقتی امتیازات 
تیم ها برگشــت، من گفتم نوش جان هر دو 
تیم! مثل روز روشن بود این اتفاق می افتد و 
من هم ناراضی نبودم و گفتم نوش جانشان! 

نمی خواهم خیلی مســائل را اینجا باز کنم 
اما این وسط ســر استقلال کلاه رفت. نباید 
بگذاریم زمستان ســرمان کلاه برود. باز من 
شــنیدم دوســتی در یک برنامه گفته است 
اگر در نیم فصل دوم قانون ســقف بودجه و 
قرارداد رعایت نشود، نتایج تیم متخلف سه 
بر صفر خواهد شــد. ایــن حرف ها فوتبالی 
نیست و کسی را هم نمی ترساند. اگر از حرف 
شما می ترسیدند تابستان سقف بودجه را رد 
نمی کردند. درخواست من از همه مسئولان 
باشگاه اســتقلال این اســت که فریب این 
صحبت ها یا تهدیدات را نخــورده و با تمام 
قدرت کارشــان را بکنند تا انشــاءالله نقل و 
انتقالات زمســتانی مناســبی داشته باشیم 
که شــرمنده هواداران خود نشویم. سرمربی 
استقلال با اشاره به داربی اخیر و پیامدهایش 
اظهار کرد: کمیتــه انضباطی همواره تلاش 
می کند تا عدالت را اجرا کند و ما هم از آنها 
متشکریم. موردی که امیدوارم دوباره بررسی 
کنند به مســئله دربی و محرومیت هواداران 
ما برمی گــردد. هواداران ما کاری نکردند که 
بخواهنــد محروم شــوند. تصاویر تلویزیونی 
به وضوح نشــان می داد طرفداران کدام تیم 
بطری پرت کردند. امیدوارم بررســی دوباره 
صورت بگیرد. هوادار استقلال گناهی نکرده 
که محروم باشد. وی درباره جرایمی هم که 
برایش در نظر گرفته اند، گفت: اعتراض دارم. 
من قبــل از دربی بــه کنفرانس مطبوعاتی 
ســازمان لیگ نرفتم و در عــوض در کمپ 
مرحوم ناصر حجــازی میزبان اهالی محترم 
رســانه بودیم. مــا قبل از دربی بــه اهواز و 
اصفهان رفتیم؛ در حالی که حریفمان تهران 
بازی داشــت. از برنامه ریزی عقب بودیم. اگر 
قرار بود از کمپ حجازی به ســازمان لیگ 
بروم و برگردم سه ســاعت طول می کشید. 
بنابراین هماهنگ کردیم و قرار شد کنفرانس 
ما در کمپ باشــد. چرا بایــد به خاطر یک 
کنفرانس ۱۰۰ میلیون جریمه شــوم؟ این 
عدد را کجای قانون نوشــته اســت؟ نکونام 
همچنین گفت: بابــت اتفاقات پایان یکی از 
بازی ها هم جریمه ســنگینی برایم در نظر 
گرفته اند. من چند بار این موضوع را با باشگاه 
مطرح کردم. معتقدم باید قوی تر عمل کنیم. 
خیلی ایــراد به کمیته انضباطی نمی گیرم و 
معتقدم باید خودمان قوی تر دفاع می کردیم. 
پرونده های حقوقی تعیین کننده اند. من اینجا 
هم از باشگاه می خواهم اجازه ندهند حقی از 
استقلال ضایع شود. بعد از دربی پرسپولیس 
از نصف تیم ما شــکایت کــرد و ما هم باید 
متقابلا این کار را می کردیم. شنیده ام جدیدا 
شکایت شــده که امیدوارم درست باشد. هر 
چند دیر اســت ولی باید چنین کارهایی را 
انجام داد. اینجا باید از حق و حقوق استقلال 
دفاع کنیم. دیگران علیه ما هستند و ما نباید 
رفاقتی با آنها رفتار کنیــم. تازه نیم فصل را 
گذرانده ایم. در نیم فصل دوم کار ســخت تر 
می شود. درباره جرایم خودم هم باید بگویم 
توقع دفاع بهتری داشتم و قطعا خودم پیگیر 

اعتراض خواهم بود.

نکونام:

تیمبزرگاستقلالبازیکنانبزرگمیخواهد

تیم فوتبال پرســپولیس روز دوشنبه در دیدار پایانی نیم 
فصل اول رقابت های لیگ برتر در ورزشگاه شهدای مس 
به مصاف شاگردان ساکت الهامی رفت و در پایان با تساوی 

یک بر یک متوقف شد.
یحیی گل محمدی در نشســت خبری بعــد از این بازی 
از هدایت سرخ پوشــان استعفا کرد. این تصمیم سرمربی 
قرمزها با مخالفت جدی باشگاه همراه شد اما گل محمدی 
بعد از بازی با مس رفسنجان تلفن خود را از دسترس خارج 
کرد.  سرانجام باشگاه بعد از کش و قوس های فراوان موفق 
شد با  گل محمدی تماس گرفته تا او را مجاب به گفت و گو 
با رضا درویش کند. از همین رو جلسه ای بین مدیرعامل و 
سرمربی سرخ پوشان در دفتر باشگاه پرسپولیس برگزار شد 
که گل محمدی خلاف همیشــه روی جدایی خود تاکید 
داشــت که باز با مخالفت درویش مواجه شد. از همین رو 
گل محمدی در تماسی که با مدیریت باشگاه داشته روی 
تصمیم خود پافشاری کرد و به مدیران پرسپولیس گفت 
که دیگر حاضر به ادامه همکاری نیســت و از سمت خود 
اســتعفا کرده اســت که درنهایت این موضوع با موافقت 

باشگاه پرسپولیس همراه شد.
بدین ترتیب ســرمربی سرخ پوشان بعد از ۵ سال حضور 
روی نیمکت این تیم برای دومین بار از باشــگاه محبوب 

خود جدا شد.
باشــگاه پرســپولیس با توجه به موافقت خود با جدایی 
گل محمدی از امروز مذاکرات خود را با گزینه های مدنظر 

برای جانشینی وی آغاز خواهد کرد.

برانکو: با مدیران پرسپولیس صحبت نکردم
در هفته پایانی نیم فصل اول رقابت های لیگ برتر خلیج 
فــارس تیم پرســپولیس تهران در شــرایطی برابر مس 
رفســنجان به تساوی یک بر یک رسید که مسی ها در ۵ 
بازی قبلی خود در این رقابت ها برابر تمامی رقیبان خود 

شکست خورده بودند.
قرمزها با این تساوی ۳۰ امتیازی شدند و بعد از استقلال 
تهران و سپاهان اصفهان در رده سوم جدول رده بندی قرار 
گرفــت تا این تیم بعد از ۶ ســال نیم فصل را در جایگاه 
اول یــا دوم لیگ تمام نکند. بعد از ایــن دیدار و در پی 
ناکامی سرخ پوشان در هفته های اخیر یحیی گل محمدی، 
ســرمربی این تیم در نشست خبری به صورت شفاهی از 
ســمت خود کناره گیری کرد هرچند ساعاتی بعد باشگاه 

پرسپولیس با استعفای او مخالفت کرد.
بعد از خبر اســتعفای یحیــی گل محمــدی از هدایت 
پرســپولیس گمانه زنی ها در خصوص ســرمربی بعدی 
پرســپولیس شــدت گرفت. یکی از نام های که همواره 
حوالی نیمکت سرخ پوشــان شنیده می شود و همیشه به 
عنوان یک گزینه برای هدایت پرســپولیس بوده، برانکو 
ایوانکوویچ اســت. این مربی که روزهای بسیار درخشانی 
را برای پرســپولیس رقم زده است محبوبیت خاصی در 

بین هواداران دارد.
برانکو که هم اکنون هدایت تیم ملی عمان را بر عهده دارد 
و خود را برای حضور در جام ملت های آسیا آماده می کند 
در گفتگو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: زمان کمی تا شروع 

جام ملت ها داریم و به شدت سر من شلوغ است. هم اکنون 
بــه همراه تیم ملی عمان در ابوظبی و در کشــور امارات 

حضور دارم.
وی تاکید کــرد: ما خود را برای حضــور هرچه بهتر در 
رقابت های جام ملت های آسیا در قطر آماده می کنیم.  در 
گروه سختی قرار داریم و تلاش می کنیم تا بتوانیم بهترین 

نتیجه را در این رقابت ها بگیریم.
وی در مورد اســتعفا گل محمدی از هدایت پرسپولیس، 
گفت: چند روزی تا شــروع جام ملت ها باقی نمانده است 
و تمرکــز من فقــط و فقط روی تیم ملــی عمان و این 
رقابت هاســت از همین رو هیچ موضوعی از جمله اخبار 
پرســپولیس را دنبال نمی کنم و نمی دانم چه اتفاقاتی در 

حال رخ دادن است. موضوع حائز اهمیت اکنون برای من 
تیم ملی عمان است.

سرمربی سابق باشگاه پرسپولیس در واکنش به این سوال 
که آیا باشگاه پرسپولیس با وی مذاکراتی برای هدایت این 
تیم داشــته است، بیان کرد: نه هیچ صحبت و مذاکره ای 
انجام نشده است. با توجه به حضور من در عمان و نزدیکی 
جــام ملت ها من به قرارداد خود پایبند هســتم و بعد از 
اتمــام این رقابت ها و پایان قرارداد خــود در مورد آینده 
خــود تصمیم گیری می کنم. برانکــو در واکنش به اینکه 
دوست دارد به پرســپولیس بار دیگر بازگردد، گفت: من 
هیچ مشکلی ندارم و به عنوان یک مربی حرفه ای همیشه 

آماده مذاکره با هر باشگاهی هستم.

پایان حضور ۵ ساله گل محمدی در پرسپولیس

 آغاز مذاکرات برای انتخاب سرمربی جدید

ششمین تقابل با تیم های آفریقایی در یک  سال ونیم اخیر

 قاره سیاه سنگ محک تیم ملی

دیــدار تدارکاتی تیم ملی فوتبال مقابل بورکینافاســو، 
ششمین رویارویی تیم کشــورمان با حریفان آفریقایی 

در یک سال و نیم اخیر است.
اردوی پایانی تیــم ملی فوتبال در شــرایطی از دیروز 
در کیش برپا شــده است که شــاگردان امیر قلعه نویی، 
عصــر جمعه در آخرین بازی تدارکاتی قبل از ســفر به 
دوحه به منظور حضور در جام ملت های آسیا، به مصاف 
بورکینافاســو رفتنــد تا یک حریــف آفریقایی دیگر به 

حریفان تیم ملی در چند سال اخیر اضافه شود.
پرُ بودن تقویم تیم های اروپایی با توجه به برگزاری لیگ 
ملت هــا در روزهای فیفا و همچنیــن هزینه های مالی 
برگزاری دیــدار با تیم های مطــرح اروپایی و آمریکای 
جنوبی، آن هــم در صورت خالی بودن برنامه بازی های 
تدارکاتی شــان در یک دهه اخیر ســبب شده است که 
حریفان تیم ملی در ســال های اخیر بیشــتر آسیایی و 

آفریقایی باشند.

در این بین تیم های آفریقایی در ســال های اخیر سهم 
زیادی از بازی های تدارکاتی تیم ملی داشتند و در بین 

حریفان محبوب تیم ملی جا گرفتند.
قلعه نویی: عشق مردم را به هزاران دلار نمی فروشیم

سرمربی تیم ملی ایران گفت: ملت ایران بزرگ، نجیب و 
شــریف هستند و لیاقت بهترین ها را دارند؛ این عشق را 

به هزاران دلار نمی فروشیم.
امیــر قلعه نویی در حاشــیه تمرین تیم ملــی ایران در 
ورزشــگاه المپیک جزیره کیش در جمــع خبرنگاران 
اظهار داشت: مشــکلاتی وجود دارد که امیدوار هستیم 
حل شــود. یک ماه قبل جلســه ای با مهدی تاج قبل از 
رقم خوردن مشــکلات برگزار کردیم تا چنین اتفاقاتی 
پیش نیاید اما آمد، هرچند همه در تلاشــیم تا تیم ملی 
با کمترین دغدغه وارد مســابقات شود و در جام ملت ها 

شرکت کند.
قلعه نویی یادآور شــد: ملت ایران بزرگ، نجیب و شریف 
هســتند و لیاقت بهترین ها را دارنــد. نگاه کنید همین 
امشــب مردم به این ورزشــگاه آمدند و با چه شــوقی 
می خواهند عکس بگیرند. این عشــق را به هزاران دلار 
نمی فروشــیم. ما باید به گونه ای رفتار کنیم که از نظر 
حقوقی و حقیقی یک الگو خوب و مناسب باشیم و دل 
مردم را شــاد کنیم. این موضوع بستگی به لطف خدا، 

اهل بیت و تلاش شما رسانه ها دارد.

طارمی: شانس قهرمانی در جام ملت ها را داریم
مهــدی طارمی اظهار کرد: جــام ملت ها یک تورنمنت 
خیلی برای کشــورمان اســت و ما از آن دسته کشورها 
هســتیم که شــانس قهرمانی داریم و تمام تلاشمان را 
می کنیم کــه چنین اتفاقی رخ دهد و از هیچ تلاشــی 

دریغ نمی کنیم.
وی در خصوص دیدار دوســتانه برابر بورکینافاســو نیز 
گفت: این تیم یک ســری بازیکنان معروف دارد که در 
لوتون، اســتون ویلا و بایرلورکوزن و ســایر تیم ها بازی 
می کنند. آنها هم خودشان را برای جام ملت های آفریقا 
آماده می کنند. هر چند این بازی دوســتانه اســت اما 
با تمرکــز بالا خواهند آمد و ما هــم در تیم ملی بازی 
دوســتانه نداریم و دوست داریم همیشه تیم ملی برنده 

باشد و بتوانیم دل مردم را شاد کنیم.
مهاجــم تیم فوتبــال پورتو پرتغــال در خصوص اینکه 
تیم ملی با طلسم شــکنی می تواند قهرمان جام ملت ها 
شود، پاســخ داد: یکســری مشــکلات در همه تیم ها 
وجــود دارد با این وجود همه تلاشــمان را می کنیم و 
خیلی متحد هســتیم که بتوانیــم بهترین اتفاق را رقم 
بزنیم که دل همه مردم را شــاد کنیــم. برای قهرمانی 
نمی شــود قول داد، چون فوتبال از قبل قابل پیش بینی 
 نیســت و نمی شــود قــول داد، ولی بهتریــن عملکرد 

خود را خواهیم داشت.


